

Pokyny k žádostem o stipendia 2024

Kdo může žádat o stipendium?

- Jste student/ka vysoké hudební školy, případně konzervatoře či hudebního gymnázia. Nebo jste již mladý/mladá profesionál/ka na začátku umělecké kariéry. Je vám mezi 16 a 29 roky.
- Můžete se prokázat špičkovými studijními výsledky, oceněními v soutěžích či úspěchy v jiných hudebních projektech.
- Máte již vystavěn základ koncertního repertoáru, kde nechybí díla, jež patří k pilířům hudební literatury vašeho oboru. Tento repertoár neustále rozšiřujete.
- Můžete se prokázat výraznou koncertní činností i mimo akademickou půdu. Koncertní příležitosti zároveň aktivně vyhledáváte.
- Hovoříte alespoň jedním světovým jazykem.
- Jste připraveni věrohodným způsobem doložit vaši ekonomickou situaci. (U stipendií převyšujících 10000 Kč vyžadujeme daňová přiznání rodičů i Vaše (pokud jej podáváte).
- Máte jasnou vizi, kam ve svém oboru směřujete a co chcete v nejbližších letech dokázat. Jste schopni/schopna tuto vizi zformulovat a prezentovat.

Pokud si po přečtení výše uvedeného můžete říci **ANO, TOTO SPLŇUJI**, můžete vyplnit v době přihlášky o stipendium. Vzhledem k poslání nadace, které definoval náš zakladatel, jsou upřednostňováni žadatelé s občanstvím České republiky, Slovenska a Švýcarska.

Upozorňujeme žadatele, že bohužel nepodporujeme studium staré hudby interpretované na historické hudební nástroje a nepodporujeme ani studium skladby.

O jakou částku lze žádat?

Přidělujeme stipendia trojího typu:

- **Dlouhodobá stipendia pro studium ve Švýcarsku**
Jedná se o stipendia pro studenty, kteří studují dlouhodobě a systematicky na kvalitních hudebních vysokých školách ve Švýcarsku nebo jsou na takovou školu přijati. Za účelem tohoto typu studia lze požádat o částku **maximálně 4000 CHF ročně**.
- **Krátkodobá stipendia pro studium ve Švýcarsku**
Jedná se o stipendia pro studenty zejm. z České republiky a Slovenska, výjimečně i z dalších zemí, kteří se chtějí zúčastnit špičkových mistrovských kurzů ve Švýcarsku. V tomto případě lze žádat o stipendium ve výši nákladů na účast, například kurzovné, ubytování či cestovné. V naprosté většině případů se student částí nákladů podílí z vlastních zdrojů. Tato stipendia se pohybují mezi **200 - 900 CHF**.
- **Ostatní stipendia**
Tato stipendia jsou určena prioritně pro české, slovenské a švýcarské studenty, kteří chtějí za účelem studia vycestovat do zahraničí, např. na jednosemestrální studium na špičkové zahraniční hudební škole, na vysoce kvalitní mistrovské kurzy mimo území ČR, Slovenska a Švýcarska nebo za účelem účasti na prestižní mezinárodní hudební soutěži. V těchto případech lze žádat maximálně o **25000 Kč nebo 1000 EUR nebo 1000 CHF**. V rámci tohoto typu stipendia mohou sociálně znevýhodnění studenti žádat o stipendium za účelem účasti na mistrovských kurzech v ČR či na Slovensku či o příspěvek na hudební nástroj. Ceny kvalitních koncertních hudebních nástrojů se však

pohybují v natolik vysokých relacích, že naše stipendium může představovat jen drobné dofinancování a žadatel musí vždy prokázat, že má zajištěn zbytek potřebných finančních prostředků.

Jak má vypadat motivační dopis?

Motivační dopis je reflexí žadatelovy osobní vize a profesní životní cesty. Dává nám nahlédnout do žadatelovy představy o jeho budoucnosti, krátkodobých a dlouhodobých cílech. Je psaný rukou v délce cca 1 strany. Žádáme opakované žadatele, aby nerecyklovali motivační dopisy z minulých let.

Jak má vypadat video s hudebním přednesem žadatele?

Požadujeme dvě aktuální a stylově odlišná videa formou odkazu na YouTube (ne starší 10 měsíců). V ideálním případě je jedno video sólové a druhé video s komorní hrou. Důležité je prezentovat hudbu různých stylů, aby hodnotící komise měla k dispozici maximum interpretačních poloh žadatele. Žádáme opakované žadatele, aby nepřikládali do žádosti videa, která byla součástí jejich předchozích žádostí v minulých letech.

Doporučení pedagoga

Požadujeme doporučující dopis originálně formulovaný pedagogem. V předchozích letech jsme se setkali s fenoménem, kdy žadatel napsal doporučení sám a jeho pedagog ho jen podepsal. Žádáme žadatele, aby se této praxe vyvarovali. Hodnotící komise může žadatele dodatečně vyzvat, aby poskytl kontakt na další pedagogy či hudební osobnosti, jež ho po umělecké stránce znají, a které může nadace oslovit s dodatečnou žádostí o doporučení/vyjádření k umělecké úrovni žadatele.

Doložení finanční situace

Pravidlem je, že čím přesněji a věrohodněji žadatel svou situaci doloží, tím větší jsou jeho šance na kladné posouzení žádosti. U vágních a fakticky nedostačujících vyjádření žadatel riskuje, že jeho žádost bude vyřazena bez posouzení. U žádostí převyšujících částku 10000 Kč / 400 EUR / 400 CHF budeme vyžadovat daňová přiznání rodičů za poslední rok, případně daňové přiznání žadatele, pokud on sám daňové přiznání podává. Správní rada si může dodatečně vyžádat doplňující informace o ekonomické situaci žadatele, pokud budou v tomto ohledu nejasnosti.

UPOZORŇUJEME, ŽE ŽÁDOST O STIPENDIUM JE POTŘEBA VYPLNIT A ODESLAT NA JEDEN ZÁTAH. PROTO SI ŽÁDOST NEJPRVE PROSTUDUJTE A PŘIPRAVTE SI VEŠKERÉ PŘÍLOHY, NEŽ ZAČNETE VYPLŇOVAT! PO ODESLÁNÍ ŽÁDOSTI OBDRŽÍTE DO MAILU POTVRZENÍ.

Directives pour les demandes de bourses d'études 2024

Qui peut demander une bourse ?

- Vous êtes étudiant en musique classique dans un conservatoire ou une haute école de musique (degré universitaire). Ou vous êtes déjà un jeune professionnel au début de votre carrière artistique. Vous avez entre 16 et 29 ans.
- Vous pouvez justifier de l'excellence de vos études, de prix obtenus lors de compétitions internationales de musique ou de succès dans d'autres projets musicaux.

- Vous avez déjà construit les bases d'un répertoire de concert qui comprend des œuvres faisant partie des piliers de la littérature musicale. Vous élargissez constamment ce répertoire.
- Vous pouvez également démontrer une forte activité de concert en dehors du milieu académique. Vous recherchez activement des occasions de concert.
- Vous parlez au moins une langue mondiale.
- Vous êtes prêt à fournir des preuves crédibles de votre situation économique (pour les bourses d'un montant supérieur à 10 000 CZK ou 400 CHF ou 400 EUR, nous avons besoin de la déclaration de revenus de vos parents et de la vôtre (si vous en remplissez une)).
- Vous avez une vision claire de votre orientation dans votre domaine et de ce que vous souhaitez réaliser au cours des prochaines années. Vous êtes capable d'articuler et de présenter cette vision.

Si, après avoir lu ce qui précède, vous pouvez dire OUI, JE REMPLIS CES CRITÈRES, vous pouvez alors remplir la demande de bourse. En raison de la mission de la Fondation définie par son fondateur, les candidats de nationalité/citoyenneté tchèque, slovaque et suisse ont une priorité. Veuillez noter que nous ne soutenons malheureusement pas les études de la musique ancienne jouée sur des instruments historiques, ni les études de la composition.

Quel est le montant de la bourse à laquelle je peux prétendre ?

Nous attribuons trois types de bourses :

- Bourses d'études à long terme en Suisse

Ces bourses sont destinées aux étudiants qui suivent des études de longue durée et systématiques dans une haute école de musique d'excellente qualité en Suisse ou qui ont été admis dans une telle école. Pour ce type d'études, un maximum de 4000 CHF par an peut être demandé.

- Bourses d'études de courte durée en Suisse

Ces bourses sont destinées aux étudiants de République tchèque et de Slovaquie en particulier, et exceptionnellement d'autres pays, qui souhaitent participer à des cours de maître de haut niveau en Suisse. Dans ce cas, il est possible de demander une bourse d'un montant correspondant aux frais de participation, tels que les frais de cours, de logement ou de voyage. Dans la grande majorité des cas, l'étudiant prend en charge une partie des frais sur ses propres ressources. Le montant de ces bourses varie entre 200 et 900 francs suisses.

- Autres bourses

Ces bourses sont principalement destinées aux étudiants suisses, tchèques et slovaques qui souhaitent se rendre à l'étranger dans le cadre de leurs études, par exemple pour un semestre d'études dans une haute école de musique de haut niveau à l'étranger, pour des cours de maître de grande qualité en dehors de la République tchèque, de la Slovaquie et de la Suisse, ou pour participer à un prestigieux concours international de musique. Dans ces cas, un maximum de 25 000 CZK, 1 000 EUR ou 1 000 CHF peut être demandé. Dans le cadre de ce type de bourse, les étudiants socialement défavorisés peuvent demander une bourse pour participer à des masterclasses en République tchèque ou en Slovaquie ou une allocation pour l'achat d'un instrument de musique. Cependant, les prix des instruments de musique de concert de qualité sont tellement élevés que notre bourse ne peut fournir qu'un petit montant de financement supplémentaire et le candidat doit toujours prouver qu'il dispose du reste des fonds nécessaires.

Lettre de motivation

Une lettre de motivation est le reflet de la vision personnelle du candidat et de son parcours professionnel. Elle nous donne un aperçu de la vision qu'a le candidat de son avenir et de ses objectifs à court et à long terme. Elle est écrite à la main et fait environ une page. Nous demandons aux candidats qui reviennent de ne pas recycler les lettres de motivation des années précédentes.

Vidéos

Nous demandons deux vidéos actuelles et stylistiquement différentes sous la forme d'un lien YouTube (ne datant pas de plus de 10 mois). Idéalement, l'une des vidéos est une vidéo de solo et l'autre une vidéo de musique de chambre. Il est important de présenter des musiques de différentes époques afin que le comité d'évaluation puisse se faire une idée aussi précise que possible des capacités d'interprétation du candidat. Les candidats réitérants sont priés de ne pas inclure les vidéos qui faisaient partie de leurs candidatures précédentes.

Recommandation d'un professeur

Nous demandons une lettre de recommandation rédigée à l'origine par le pédagogue. Les années précédentes, il est arrivé que le candidat rédige lui-même la lettre de recommandation et que son professeur se contente de la signer. Nous demandons aux candidats d'éviter cette pratique. En outre, le comité d'évaluation peut inviter le candidat à fournir les coordonnées d'autres pédagogues ou personnalités musicales qui connaissent le candidat sur le plan artistique et que la Fondation peut contacter pour leur demander des recommandations/opinions supplémentaires sur le niveau artistique du candidat.

Preuve de la situation financière

En règle générale, plus le demandeur peut prouver sa situation de manière précise et crédible, plus les chances d'une évaluation positive de sa demande sont grandes. Les déclarations vagues et insuffisantes sur le plan factuel risquent d'entraîner le rejet de la demande sans examen. Pour les demandes dépassant 10 000 CZK / 400 EUR / 400 CHF, nous demanderons la déclaration d'impôts des parents pour l'année écoulée ou la déclaration d'impôts du demandeur s'il en produit une. Le Conseil de Fondation peut en outre demander des informations complémentaires sur la situation économique du demandeur en cas d'incertitude à cet égard.

VEUILLEZ NOTER QUE LA DEMANDE DE BOURSE DOIT ÊTRE COMPLÉTÉE ET SOUMISE EN UNE SEULE FOIS, ALORS LISEZ D'ABORD LA DEMANDE ET PRÉPAREZ TOUTES LES PIÈCES JOINTES AVANT DE COMMENCER À LA REMPLIR ! UNE FOIS QUE VOUS AUREZ SOUMIS VOTRE DEMANDE, VOUS RECEVREZ UNE CONFIRMATION PAR COURRIER ÉLECTRONIQUE.

Guidelines for scholarship applications 2024

Who can apply for a scholarship?

- You are a student at a music college (university degree) or conservatory. Or you are already a young professional at the beginning of your artistic career. You are between 16 and 29 years old.

- You can prove your excellence in studies, awards in competitions or success in other musical projects.
 - You have already built up the basis of a concert repertoire that includes works that are among the pillars of the musical literature in your field. You are constantly expanding this repertoire.
 - You can demonstrate a strong concert activity outside the academy as well. You also actively seek out concert opportunities.
 - You speak at least one world language.
 - You are prepared to provide credible evidence of your economic situation. (For scholarships in excess of CZK 10,000 or CHF 400 or EUR 400, we require your parents' and your tax returns (if you file one).
 - You have a clear vision of where you are going in your field and what you want to achieve in the next few years. You are able to articulate and present this vision.
- If, after reading the above, you can say **YES, I DO**, you can complete the scholarship application form. Due to the mission of the Foundation as defined by our founder, applicants with citizenship of the Czech Republic, Slovakia and Switzerland are preferred. Please note that unfortunately we do not support the study of early music performed on historical instruments, nor do we support the study of composition.

How much can I apply for?

We award three types of scholarships:

- Long-term scholarships for study in Switzerland

These are scholarships for students who are studying long-term and systematically at top music universities in Switzerland or have been accepted to such a school. For the purpose of this type of study, a maximum of CHF 4000 per year can be applied for.

- Short-term scholarships for study in Switzerland

These are scholarships for students from the Czech Republic and Slovakia in particular, and exceptionally from other countries, who wish to attend top masterclasses in Switzerland. In this case, it is possible to apply for a scholarship in the amount of the costs of participation, such as course fees, accommodation or travel. In the vast majority of cases, the student contributes part of the costs from his/her own resources. These scholarships range from CHF 200 - 900.

- Other scholarships

These scholarships are intended primarily for Czech, Slovak and Swiss students who wish to travel abroad for the purpose of their studies, e.g. for a one-semester study at a top music school abroad, for high-quality masterclasses outside the Czech Republic, Slovakia and Switzerland, or for participation in a prestigious international music competition. In these cases, a maximum of CZK 25,000 or EUR 1,000 or CHF 1,000 can be applied for. Under this type of scholarship, socially disadvantaged students can apply for a scholarship to participate in masterclasses in the Czech Republic or Slovakia or for an allowance for a musical instrument. However, the prices of quality concert musical instruments are in such high ranges that our scholarship can only provide a small amount of additional funding and the applicant must always prove that they have the rest of the necessary funds.

What should a cover letter look like?

A cover letter is a reflection of the applicant's personal vision and professional life path. It gives us an insight into the applicant's vision of his/her future, short and long term goals. It is handwritten and approximately 1 page in length. We ask repeat applicants not to recycle cover letters from previous years.

What should the applicant's music video look like?

We require two current and stylistically different videos in the form of a YouTube link (no older than 10 months). Ideally, one video is a solo performance and the other is a chamber music performance. It is important to present music from a variety of styles so that the evaluation committee has the greatest possible insight into the applicant's interpretive abilities. Repeat applicants are asked not to include videos that were part of their previous applications in previous years.

Teacher Recommendation

We require a letter of recommendation originally worded by the educator. In previous years, we have seen the phenomenon where the applicant has written the letter of recommendation themselves and their educator has only signed it. We ask applicants to avoid this practice. Additionally, the evaluation committee may invite the applicant to provide contact information for other educators or musical figures who know the applicant artistically and whom the Foundation may approach with additional requests for recommendations/opinions on the applicant's artistic level.

Proof of financial situation

As a rule of thumb, the more accurately and credibly the applicant can prove his/her situation, the better the chances of a positive assessment of the application. Vague and factually insufficient statements risk the applicant's application being rejected without consideration. For applications exceeding CZK 10,000 / EUR 400 / CHF 400, we will require the parents' tax returns for the last year or the applicant's tax return if he/she files a tax return. The Foundation Board may additionally request further information on the applicant's economic situation if there are any uncertainties in this respect.

PLEASE NOTE THAT THE SCHOLARSHIP APPLICATION NEEDS TO BE COMPLETED AND SUBMITTED IN ONE GO, SO PLEASE READ THE APPLICATION FIRST AND PREPARE ALL ATTACHMENTS BEFORE YOU START FILLING IT OUT! ONCE YOU HAVE SUBMITTED YOUR APPLICATION, YOU WILL RECEIVE A CONFIRMATION IN YOUR EMAIL.